



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, July 1983.

The Commission proposes the 1984 scheme of generalised preferences. (*)

The Commission of the European Communities has just approved proposals to send to the Council of Ministers for the EC's 1984 scheme in the framework of the Generalised System of Preferences (GSP). These proposals fall within the guidelines established by the Council which on 16 December 1980 not only renewed the EC's GSP scheme for a further ten year period (1981-1990) but also accepted a more detailed framework for the operation of the scheme during the five years 1981-1985.

Industrial products

For industrial products the Commission proposes for 1984 that four items (broom handles, sewing machine parts + furniture, insulated electric cable and wire and motor vehicles up to 1,500 cc) should be changed from the stricter "sensitive" regime to the "non-sensitive" regime, taking into account the low level of imports from GSP beneficiaries. For three other sensitive products (liquefied ammonia, heparin, certain sewing machines) individual country quotas are to be transformed into more flexible ceilings. Imports of three sensitive products (carbonates of sodium, gelatine and tableware etc. of porcelain) are to be more strictly controlled by the application of quotas against certain suppliers.

As far as values of quotas and ceilings of non sensitive products are concerned, the Commission proposes an across-the-board increase of 10%, whereas for the majority of sensitive products, increases in range 5 to 15% for 32 quotas and 94 ceilings are proposed. As the overall economic outlook is still far from rosy, there can be no increase, in the Commission's view, in certain problem areas: steel products, shoes and leather products, certain petrochemicals and the related fertiliser sector.

On textiles the Commission has proposed an improvement (subject to an upper limit excluding unreasonable increases) by responding to a widespread request among beneficiary countries for an updating from 1977 to 1981 of the reference year for calculating the percentage of beneficiaries' exports to which the GSP applies.

(*) COM (83) 441

Agriculture

The Commission has maintained its proposals, rejected by the Council last year, to extend duty free access to the least developed countries for a number of agricultural products (fresh bananas and pineapples, frozen strawberries, fruit juices from pineapples, melons and water melons) as well as to improve the import regime for certain tobaccos from these countries. For all other GSP beneficiaries the Commission has proposed improvements in preference margins on 65 products already included in the GSP.

Management of the GSP

The Commission has also proposed an improvement in the management of the GSP in order to avoid the present underutilization of the system in a number of cases. This could be achieved by a modification, over a period of 3 years, of the key which determines the distribution of tariff quotas for industrial products and allocated textile ceilings.



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Bruxelles, juillet 1983

LA COMMISSION PROPOSE LE SCHEMA DES PREFERENCES GENERALISEES POUR 1984 (1)

La Commission des Communautés européennes vient d'approuver et de transmettre au Conseil les propositions concernant le schéma des préférences généralisées de la Communauté (SPG) pour 1984. Ces propositions s'inscrivent dans les orientations définies par le Conseil qui, le 16 décembre 1980, a non seulement prorogé le schéma SPG des CE pour une nouvelle période de dix ans, (1981-1990), mais a également accepté un cadre plus détaillé pour le fonctionnement du schéma pour les cinq années 1981-1985.

Produits industriels

Pour les produits industriels, la Commission propose pour 1984 que quatre produits (manches de balais, pièces et fournitures pour machines à coudre, câbles et fils électriques isolés et véhicules à moteur jusqu'à 1.500 cc) passent du régime "sensible" au régime "non sensible", compte tenu du faible niveau d'importations des bénéficiaires du SPG. Pour trois autres produits sensibles (ammoniaque liquide, héparine, certaines machines à coudre), les contingents nationaux doivent être transformés en plafonds plus flexibles. Les importations de trois produits sensibles (carbonate de sodium, gélatine et porcelaines de table) feront l'objet d'un contrôle plus sévère du fait de l'application de contingents vis-à-vis de certains fournisseurs.

En ce qui concerne les valeurs des contingents et plafonds des produits non sensibles, la Commission propose une augmentation linéaire de 10 %, alors que pour la majeure partie des produits sensibles, on propose des augmentations de 5 à 15 % pour 32 contingents et 94 plafonds. Les perspectives économiques générales étant encore bien peu favorables, la Commission estime qu'il ne peut y avoir d'augmentation dans certains secteurs à problèmes : produits sidérurgiques, chaussures et produits de la maroquinerie, certains produits pétrochimiques et le secteur connexe des engrais.

En ce qui concerne les textiles, la Commission a proposé une amélioration (sujette à un plafond excluant toute augmentation déraisonnable) en répondant favorablement à une demande largement formulée par les pays bénéficiaires tendant à ramener de 1977 à 1981 l'année de référence pour le calcul du pourcentage des exportations des bénéficiaires auxquelles le SPG s'applique.

(1) COM (83) 441

Agriculture

La Commission a maintenu ses propositions, rejetées par le Conseil l'an dernier, visant à étendre aux pays les moins développés l'accès en franchise pour un certain nombre de produits agricoles (bananes et ananas frais, fraises congelées, jus de fruits d'ananas, de melons et des pastèques), ainsi qu'à améliorer le régime d'importation de certains tabacs en provenance de ces pays. Pour tous les autres bénéficiaires du SPG, la Commission a proposé une amélioration des marges de préférence pour 65 produits déjà inclus dans le SPG.

Gestion du SPG

La Commission a également proposé d'améliorer la gestion du SPG afin d'éviter l'actuelle sous-utilisation du système dans un certain nombre de cas. Ceci pourrait se faire en modifiant, sur une période de 3 ans, la clé de répartition des contingents tarifaires pour les produits industriels et des plafonds alloués pour les textiles.
